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ORBÁN U ZELENSKÉHO. Maďarský premiér Viktor Orbán přicestoval včera do Kyjeva poprvé od vpádu ruských vojsk na Ukrajinu. 
Prezident Volodymyr Zelenskyj označil jednání za možný základ budoucí dohody. Více na str. 12  Foto Reuters – Valentyn Ogirenko

Pavel Karban

Pokud si někdo přes léto zlo-
mí ruku, nemusí litovat, že při-
jde o koupací sezonu.

Tedy pokud si končetinu ne-
chá ošetřit například v  krnov-
ské nemocnici. Namísto klasic-
ké těžké sádry tady pacientům 
na léčbu zlomenin či podvrtnu-

tí začali nabízet speciální 
fi xační pomůcku z  karbono-
vých vláken. Za takzvanou 
sádru do vody si však lidé musí 
připlatit.

„Materiál v  podobě bílé 
mřížky stačí nahřát horkým 
vzduchem ve speciální troubě, 
aby  změkl a vytvaroval se přes-
ně podle postižené končetiny. 

Pacient s  takovou fi xací se ne-
musí nijak omezovat při mytí, 
sprchování ani koupání. Větši-
na vody mřížkou  proteče a zby-
tek se snadno vysuší ručníkem 
nebo fénem,“ řekl na adresu 
fi xace nazvané Opencast orto-
ped krnovské nemocnice Rosti-
slav Kocián.

Dodal, že sádra do vody je 

zcela prodyšná, takže pokožka 
pod ní nesvědí. „Jde o hygienic-
ké řešení, a navíc zraněná kon-
četina stále bude pod vizuál-
ní kontrolou. Nasazování na-
hřáté mřížky za pomoci plasto-
vých svorek zabere pár minut. 
Sejmutí je stejně snadné a rych-
lé,“ popsal.

Podle ortopeda je fi xace 

vhodná například i pro pacien-
ty s lupénkou a jinými kožními 
problémy.

„Mřížka garantuje, že je ků-
že stále na vzduchu, nepotí se 
a  je dostupná pro kontroly 
a léčbu. Pokud je nutné ošetřo-
vat zranění nebo pooperační 
ránu, stačí v  mřížce vystřih-
nout okénko, aby se fi xace ne-

musela sundávat. A nevadí ani 
při rentgenování, protože mate-
riál je pro rentgenové paprsky 
průchozí, popsal Kocián.“

(Pokračování na str. 2)

Místo sádry karbon. A můžete na koupaliště

Kristýna Skalníková

Natočil zábavné a  komerční 
Dannyho parťáky i zcela odlišný 
artový snímek Kafka, který letos 
předělal do nové verze nazvané 
Mr. Kneff . Obě přitom uvedl na 
festivalu v Karlových Varech, kde 
médiím poskytl rozhovor. Ame-
rický režisér Steven Soderbergh 

k fi lmům přistupuje vždy stejně. 
Zjistí, čím chce dílo být, a  pak 
hledá jeho nejlepší podání.

 Kafku jste natáčel 
v Praze necelý rok po sameto-
vé revoluci. Vzpomenete si na 
tehdejší atmosféru města?

Lidé pociťovali naději a sou-
časně úzkost. Kafku jsme točili 

ještě pod vedením státního 
podniku a pojem nezávislý fi lm 
nikomu nic moc neříkal. Hod-
ně se řešilo, co bude s vaší ki-

nematografi í. Bavil jsem se 
s jedním asistentem režie, který 
mi popsal, že když tolik let fun-
gujete v totalitním režimu, ne-
zabýváte se budoucností. Pře-
mýšlíte jen o tom, co je teď.

S takovým přístupem ale Če-
ši museli po roce 1989 přestat. 
Fascinující bylo i  to, jak byli 
nadšení, že se mohou volně na-

dechnout a  o  všem otevřeně 
a veřejně mluvit.

 Do fi lmu jste obsadil 
i několik českých herců, třeba 
Josefa Abrháma, Lenku Ko-
řínkovou nebo Ondřeje Ha-
velku. Spřátelili jste se?

Ne, ponejvíce jsem se sou-
středil na dovedení projektu do 
zdárného konce. Příliš jsem se 

nepřipravil ani na chladné po-
časí. Natáčeli jsme v zimě a já 
si s sebou nevzal pořádné teplé 
oblečení. Všiml si toho Alec 
Guinness (ve fi lmu hraje Kaf-
kova nadřízeného – pozn. red.) 
a  nabídl mi svůj svetr. Když 
jsem mu ho vrátil, řekl mi, ať si 
ho nechám, což jsem odmítl.

(Pokračování na str. 10)

Režisér Soderbergh vždy hledá nejlepší podání
V polistopadové 

Praze cítili lidé

úzkost i naději
Steven Soderbergh

Oldřich Danda

Pro Vojenský technický 
ústav to byla zakázka snů, pro 
daňového poplatníka se stane 
synonymem totální nehospo-
dárnosti.

Jde o projekt dvou prototypů 
dronů Vážka A a Vážka B pro 
českou armádu, za který si stát-

ní podnik naúčtoval 42 milionů 
korun, přitom mají hodnotu 
v řádu stovek tisíc.

Zakázka se uskutečnila mezi 
roky 2018 a  2021 bez většího 
ohlasu, ale teprve nyní se uká-
zalo, že ústav koupil pro pro-
jekt dva čínské drony za pár set 
tisíc korun.

„Bezpilotní prostředky Váž-

ka A  a  Vážka B vycházejí 
z komponentů komerčních bez-
pilotních prostředků, které jsou 
produktem DJI. V případě Váž-

ky A se jedná o prostředek Ma-
vic 2 Enterprise DUAL. V pří-
padě Vážky B se jedná o Matri-
ce 210 V2,“ uvedlo ministerstvo 
obrany v  odpovědi advokátní 
kanceláři Sokol a spol., která ji 
získala na základě zákona 
o  svobodném přístupu k  infor-
macím a poskytla ji Novinkám.

DJI je čínský výrobce dronů 

a stroj Mavic 2 Enterprise DU-
AL lze pořídit zhruba za osm-
desát tisíc korun a Matrice 210 
V2 za dvě stě tisíc. Podle oslo-
vených prodejců se cena těchto 
strojů pohybuje v  posledních 
letech v podobné výši.

Ministerstvo obrany na dotaz, 
proč si státní podnik mohl za 
drony v  hodnotě statisíců na-

účtovat stonásobně větší cenu, 
odpovědělo, že cena byla stano-
vena na základě jeho nabídky. 
„Cena zahrnula nejen samotný 
vývoj, materiál, ale veškeré tes-
ty a zkoušky, zpracování doku-
mentací a třeba i mzdové nákla-
dy vývoje projektu,“ řekl Právu 
mluvčí obrany David Polák.

(Pokračování na str. 2)

Za statisícové drony naúčtoval
vojenský podnik armádě miliony

Cena zahrnovala 

vývoj, materiál, testy, 

ale i mzdové náklady
ministerstvo obrany

Jakub Svoboda

Flexibilní pracovní doba 
a  vstřícná pravidla pro práci 
z domova už jsou v řadě odvět-
ví běžnou součástí fi remních 
benefi tů. Některé společnosti 
ve snaze přilákat a  udržet 
schopné pracovníky umožňují 
lidem pracovat jen čtyři dny 
v týdnu, jiné jim dokonce nabí-
zejí takzvanou neomezenou do-
volenou.

Například společnost Seyfor, 
jeden z  největších evropských 
dodavatelů IT řešení, poskytuje 
neomezenou dovolenou v Čes-
ku a na Slovensku už od před-
loňska. Podle vedení fi rmy se 
jednoznačně osvědčila. Je i jed-

ním z důvodů velmi nízké fl uk-
tuace zaměstnanců, která se za 
poslední rok pohybuje na mě-
síční úrovni 1,3 procenta. Jiný-
mi slovy, lidé nic lepšího nehle-
dají  a ve fi rmě zůstávají.

Většina to využívá
Nad rámec běžné délky do-

volené si v  podniku dopřává 
volno naprostá většina zaměst-
nanců, ale poměrně střídmě. 
Podle generálního ředitele Sey-
foru Martina Cíglera využili 
v rámci tohoto benefi tu zaměst-
nanci v Česku v průměru 3,25 
dne, tedy 26 pracovních hodin 
nad rámec čerpání standardní 
pětitýdenní dovolené.

(Pokračování na str. 4)

Neomezená
dovolená?

Máte ji mít

Střelec Lipták
bude v Paříži
obhajovat
zlatou medaili

SPORT
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Zápis krušnohorského hor-
nického regionu na seznam 
kulturního dědictví UNESCO 
oblasti díky turismu pomohl. 
Shodli se na tom včera český 
premiér Petr Fiala (ODS) se 
saským kolegou Michaelem 
Kretschmerem. Oba Krušno-
hoří společně navštívili, aby si 
připomenuli pět let od zápisu. 
„Na dnešní cestě jsme viděli 
výsledky toho, co se tady za pět 
let dokázalo udělat,“ řekl Fiala. 
Setkání s  Kretschmerem pak 
označil za potvrzení výborných 
vztahů Česka a Saska a za ukáz-
ku toho, že státní hranice jsou 
stále méně patrné. (ČTK)

Fiala navštívil
Krušnohoří

Jan Menšík

Více než dvanáct  miliard 
korun loni odešlo z  napjatého 
státního rozpočtu na výsluhy 
pro příslušníky bezpečnostních 
sborů. Letos to bude zřejmě 
opět víc. Stát ale, i přes návrhy 
ekonomů i snahu šetřit, nehodlá 
růst zbrzdit.

Za posledních pět let se cel-
kové náklady na renty bývalých 
příslušníků zvedly o  šedesát 
procent. Loni stát vyplatil dva-
náct miliard korun. Vliv na růst 
měly reorganizace některých 
bezpečnostních složek i  opti-
malizace nákladů.

Nárok mají bývalí policisté, 
hasiči, vojáci, vězeňští dozor-
ci, celníci, příslušníci zpravo-

dajských služeb či Generální 
inspekce bezpečnostních sborů. 
A to po odchodu ze služebního 
poměru do civilu po minimál-
ně patnácti odsloužených le-
tech,  pokud se nedopustili ne-
zákonného jednání.

Ministerstvo vnitra, pod nějž 
spadají policisté, hasiči a  na-
příklad civilní rozvědka, loni 
vyplatilo 6,82  miliar dy, v  roce 
2022  to bylo skoro o  miliardu 
méně. „Od roku 2018 roste po-
čet žádostí o výsluhový příspě-
vek. Pro rok 2024 je plánováno 
zhruba 7,6  miliar dy korun,“ 
sdělil mluvčí Ondřej Krátoška.

Podle něj loni rentu získalo 
zhruba šestatřicet tisíc bývalých 
příslušníků. Průměrná výše de-
seti nejvyšších výsluh na vnitru 

byla 90 432 korun. I letos se na 
nárůstu částky budou podílet 
odchody řady zkušených poli-
cistů. Výsluha se navíc stejně 
jako důchod valorizuje.

Ministerstvo obrany loni 

vyplatilo bývalým vojákům té-
měř 3,2  miliardy, předloni to 
bylo 2,9  miliardy. „Výdaje za 
letošek ještě nelze předjímat,“ 
sdělila mluvčí resortu Ivana Na-
vrátilová. Dodala, že ačkoliv se 
na výsluhy vztahuje valorizace, 
vzhledem k  tomu, že letos se 
valorizovala v  rámci vládního 
konsolidačního balíčku pouze 
základní výměra důchodu, k je-
jich navýšení nedošlo.

Armádní renty navíc upravu-
je jiný zákon a  jsou závislé na 
průměrném hrubém platu za 
určité období, přičemž můžou 
činit maximálně 55  procent. 
U  pilotů či vojáků nasazených 
v  minulosti do zahraničních 
mis í to je až 60  procent. Prů-
měrná výše renty u vojáků byla 

loni 16 915 korun. Desítka nej-
vyšších výsluh vyplácených 
resortem obrany se pohybovala 
v rozmezí od 69 do 86 tisíc.

Generální ředitelství Vězeň-
ské služby, spadající pod mi-
nisterstvo spravedlnosti, kde 
se předloni vyloupl první více 
než stotisícový výsluhář, jak 
upozornil Ekonomický deník, 
loni vyplatilo téměř miliardu. 
Desítka nejvyšších výsluh se 
pohybovala od 60 do 104 tisíc.

Výsluhy spadají do takzva-
ných mandatorních výdajů stát-
ního rozpočtu. Na jejich růst 
opakovaně upozornil Nejvyšší 
kontrolní úřad, al e i například 
Národní ekonomická rada vlády. 
„Ministerstvo vnitra nechystá 
v  problematice nastavení výše 

výsluhového příspěvku žádné 
změny,“ uvedla mluvčí minis-
terstva vnitra Hana Malá.

Kritici systému například 
upozorňují na to, že doživotní 
renta za odsloužené roky bývá 
často primárním motivem vstu-
pu k  bezpečnostním složkám 
a  po odpracování patnácti let 
příslušníci, často i  mladí, od-
cházejí a  výsluhu pak pobírají 
desítky let.

Renty vojáků a policistů rostou. Stát platí miliardy

Nárok na rentu mají i policisté.

(Pokračování ze str. 1)
Aktuálně má krnovská ne-

mocnice k  dispozici dvě va-
rianty znehybnění, které slou-
ží hlavně pacientům chirurgie 
a ortopedie. Kratší typ je určen 
ke zpevnění zápěstí, zatímco 
vysoká fi xace znehybní loket. 
Výrobce už ale avizoval, že 
brzy bude k dodání také fi xace 
pro zlámané nohy.

„Novinka má široké spek-
trum využití, ale primárně je 
určená na nekomplikované 
zlomeniny a  podvrtnutí. Její 
vhodnost vždy posoudí lékař, 
ale konečné slovo má pacient, 
protože si za ni musí připla-
tit,“ upozornil Kocián s tím, že 

krátká fi xace na zápěstí vyjde 
v Krnově na 2500 a vysoká na 
4100 korun.

„Výhodou je, že fi xaci lze 
použít opakovaně. Pokud člo-
věk v budoucnu utrpí podobný 
úraz, může přijít do nemoc-
nice s  vlastní fi xací, my mu ji 
pouze nahřejeme a  nasadíme. 
Nebo ji můžeme nasadit něko-
mu jinému. Je snadné ji zkrátit 
nebo zmenšit, pokud si třeba 
první zlomeninu vyléčil do-
spělý a druhou si má léčit dítě. 
Fixace se dá snadno poupravit 
i v případě, když se během léč-
by objeví nebo splaskne otok,“ 
nastínil krnovský ortoped.

Upozornil však, že s  karbo-

novou fi xací se nedoporučuje 
návštěva sauny. Dlouhodobým 
působením vysokých teplot by 
totiž mohlo dojít k  deformaci 
fi xace nebo k jejímu uvolnění.

Mluvčí nemocnice v Krnově 
František Kuba uvedl, že nejsou 
jedinou nemocnicí, která re-
voluční novinku nabízí. „Mezi 
zdravotnickými zařízeními je 
o ni zájem a síť nemocnic, kte-
ré nahřívací fi xaci nabízejí, se 
rychle rozšiřuje. Zájem mezi 
pacienty je velký, a  to právě 
proto, že zasádrovanou rukou 
šance na letní koupání nekon-
čí,“ vysvětlil, proč pacienti dá-
vají často přednost karbonové 
fi xaci před klasickou sádrou.

Místo sádry karbon. A můžete na koupaliště

Fixace se aplikuje po nahřátí ve speciální troubě. Foto SZZ Krnov

Martina Machová

Koalice Spolu postaví v září 
společné kandidátky jen ve 
čtyřech krajích z  třinácti. Jde 
o místa, kde hlavním soupeřem 
není jen hnutí ANO, ale i Sta-
rostové.

Ve třech případech se Spolu 
utká o  post hejtmana zejména 
s politickými hvězdami konku-
rence  ta vlády – se STAN.

V Libereckém kraji m á ambi-
ci sesadit Martina Půtu (SLK), 
který vládne třetí volební ob-
dobí, ve Středočeském kraji 
hejtmanku Petru Peckovou a na 
severní Moravě se STAN  po-
dařilo získat někdejšího popu-
lárního hejtmana za ANO Ivo 
Vondráka, který s nimi kandi-

duje v  koalici se svým novým 
projektem Osobnosti pro kraj 
(OK).

Pekarová
slibuje změnu

„Po těch letech by Liberecký 
kraj potřeboval pořádnou změ-
nu a věřím, že ta změna přijde,“ 
řekla k  liberecké kandidátce 
šéfka  TOP 09 Markéta Pekaro-
vá Adamová. „Určitě aspiruje-
me na vítězství,“ dodala.

Že myslela právě jednoho 
z  nejvýraznějších regionálních 
politiků starostenského hnutí, 
není pochyb. Hnutí ANO sice 
v národních volbách v Liberec-
kém kraji vyhrává, krajské vol-
by zde ale „umí“ právě Martin 

Půta. Přesto, že ve funkci hejt-
mana čeká několik let na rozsu-
dek, zda vza l, či nevzal úpla-
tek. I  s  touto pochybností zde 
před čtyřmi lety získal podporu 
38,6 procen ta voličů.

Lídrem společné kandidátky 
Spolu je někdejší europoslanec 
a  současný náměstek minist-
ra průmyslu Edvard Kožušník 
(ODS).

Starostové vyhráli před čtyř-
mi lety i ve Středočeském kraji, 
byť ostatním stranám neutekli 
o tolik hlasů jako ti z Liberec-
ka.

Druh ou na pásce byla ODS 
s  rozdílem deseti  tisíců hla-
sů (získala jich celkově téměř 
83  tisíc), která kandidovala 
sama.  TOP 09 tehdy šla se  ze-
lenými a lidovci na kandidátce 
se Starosty.

Petra Pecková svůj mandát 
obhajuje, ale je v  těžší pozici 
než před čtyřmi lety. Záda jí už 
nebudou krýt lidé jako zesnulý 
mentor Věslav Michalik nebo 
tehdy populární středočeský 
politik, dnes ministr vnitra 
s  místopředseda vlády Vít Ra-
kušan.

Navíc Spolu proti ní staví 
místopředsedu Sněmovny za 
ODS Jana Skopečka. „Jsme je-
diný relevantní subjekt, který 
má reálnou šanci porazit hnutí 
ANO,“ uvedl pro Právo Skope-
ček. Stejnou formulí se snažilo 
Spolu převzít lídrovství STAN  
v eurovolbách.

Byl tahákem Vondrá k, 
nebo hnutí ANO?

Interní průzkumy koalice 
STAN a  Ivo Vondráka pak fa-
vorizují někdejšího hejtmana 
za ANO v  Moravskoslezském 
kraji. „Šetření nás staví na dru-
hé místo za hnutí ANO,“ uvedl 
zdroj blízký této koalici. ODS 
zde před čtyřmi roky kandido-

val a v koalici s TO P 09 a pat-
řila k  hlavním propagátorům 
spojování na pravici. Získali 
44 637  hlasů. Lidovci samotní 
pak 30 tisíc hlasů. Pro porovná-
ní – ANO tehdy v čele s Von-
drákem dostalo 95 tisíc hlasů.

STAN samotný nemá v  re-
gionu příliš silné postave-
ní  – běžně osciluje kolem pěti 
procent. Čtvrtá koalice Spolu 
se poměřuje zejména s hnutím 
ANO. Jedná se o jižní Moravu, 
kde  je lídrem společné kandi-
dátky současný hejtman Jan 
Grolich (KDU-ČSL). Posled-
ní střet Spolu a  ANO na jižní 
Moravě pak slibuje napínavý 
souboj o první místo. Babišovo 
hnutí zde v eurovolbách vyhrá-
lo nad Spolu o 229 hlasů.

Spolu se chystá vyzvat hvězdy Starostů
38,6
procenta
hlasů získal v Libereckém 
kraji kandidát STAN 
Martin Půta

(Pokračování ze str. 1)
Podle zadání měl státní pod-

nik „militarizovat komerční 
bezpilotní prostředky“. „A  to 
především zakomponováním 
v  české armádě zavedeného 
rádiového systému s  možností 
přenosu nasnímaných dat z pa-
lubních senzorů do sítě Manet,“ 
uvedlo ministerstvo.

„Postavené na hlavu“
Podle oslovených expertů by 

zastavění r ádiového vysílače, 
který armáda běžně používá, 
a  jeho ozkoušení v  provozu 
mohlo vyjít maximálně na 
stovky tisíc. „Od začátku to 
bylo postavené na hlavu, nejen-
že NATO nedovoluje používat 
čínské prostředky, ale i  nápad 
militarizace komerčního dronu 
byl nešťastný,“ řekl Právu ex-
pert, který zná detaily projektu, 
ale nechtěl být jmenován.

VTÚ je státní podnik zři-
zovaný ministerstvem obrany 
a často získává projekty od ar-
mády napřímo bez výběrového 
řízení. V  letech 2018 až 2021 
byl ministrem Lubomír Met-

nar (za ANO). Podle jeho slov 
nedokáže ministr dohlédnout 
na každou zakázku. „V resortu 
se podepíší ročně desítky tisíc 
zakázek. Kolegium ministra 
většinou podrobně zkoumá 
zakázky od výše 300 milionů 
korun,“ řekl Metnar. Dodal, že 
problémem vojenských podni-
ků je slabá kontrola. „Za tyto 
zakázky nese odpovědnost ře-
ditel podniku a  také dozorčí 
rada,“ poznamenal.

Paradoxem celé zakázky je, 
že byla nejen očividně předra-
žená, ale i úspěšná jen z polo-
viny. „Jediný prototyp Vážka B 
po neúspěšných opakovaných 
zkouškách byl jako celek mate-
riálně převeden k praporu bez-
pilotních systémů k  výcvikové 
činnosti. Ostatní prostředky 
byly katalogizovány na náhrad-
ní díly,“ uvedl mluvčí.

A dostal za nesplnění smlou-
vy státní podnik pokutu? 
„V souladu se smlouvou a  její-
mi schválenými dodatky nebyla 
uplatněna žádná sankce, a  to 
ani sankce za prodlení s  plně-
ním,“ odpověděl Polák.

Za drony naúčtoval 
podnik armádě miliony

SOKOLOVÉ MĚLI GENERÁLKU. V rámci XVII. všesokolského sletu v Praze nacvičovali včera sokolové na generální zkoušce 
sestavu na program hromadných skladeb, který se uskuteční 4. a 5. července v pražské Fortuna Ar eně.  Foto PRÁVO – Milan Malíček

Jak vyjde Právo
O  státních svátcích v  pá-
tek 5.  července a  v  sobotu
6.  července noviny nevychá-
zejí. Ve čtvrtek 4. července vy-
jde Právo v obvyklém rozsahu
s přílohou Salon a Magazínem 
s TV programem. (r)


